

## **Apakah Tribunal Rakyat?**

Semenjak tahun 1960-an, telah pernah diwujudkan lebih dari 80 'Tribunal Rakyat', 'Tribunal Warganegara' atau Suruhanjaya Siasatan. Badan-badan ini ditubuhkan di luar kuasa Negeri (daulah) dengan kerangka antarabangsa. Badan ini telah menjawab pencabulan undang-undang antarabangsa, hak asasi manusia, moral dan etikal yang timbul. Antaranya:

- Tata perang - Tribunal Kuala Lumpur atas Jenayah Perang, 2011.
- Keganasan terhadap wanita – Tribunal Wanita Tokyo Jenayah Perang Antarabangsa atas Hamba Seksual Jepun, 2001.
- Pemusnahan alam sekitar – satu Tribunal Rakyat Antarabangsa telah diadakan berkaitan dengan syarikat agrokimia multinasional. Tribunal ini dianjurkan oleh Pesticides Action Network dibawah naungan Tribunal Rakyat Tetap.
- Musibah hutang – Tribunal Rakyat Antarabangsa tentang hutang dianjurkan oleh Jubilee South, 2002.
- Hak kaum buruh – Tribunal Rakyat tentang industri kain di Kamboja dan Sri Lanka 2012.

Tribunal ini telah digunakan untuk menjawab isu hak asasi manusia yang dinafikan dan dimana kuasa Daulah atau Kerajaan telah gagal untuk mengambil tindakan atau tanggung jawab. Tribunal ini dilihat sebagai satu bentuk aktiviti hak asasi untuk menyelesaikan pencabulan hak asasi yang berlaku secara terancang. Dengan menggunakan pendekatan hak asasi yang luas, tribunal ini dapat meneliti keadaan keseluruhan dan bukan hanya menyelesaikan komplain dari individu. Dengan pendekatan ini, cara siasatan mencari fakta boleh dijadikan pembelajaran dan berupaya membawa perubahan.

Tribunal menggunakan prosedur undang-undang dan piwaian tempatan dan antarabangsa untuk merakam dan mengutuk pencabulan hak asasi.

Perjalanan tribunal ini boleh menggunakan pendekatan menyiasat atau boleh terus menuduh. Warganegara diberi hak untuk bersuara tentang hak asasi mereka yang telah dicabul atau didiskriminasi kepada satu badan yang bebas. Ini ertinya, sistem yang melakukan pencabulan ini sedang didakwa oleh rakyat.

## **Tribunal Rakyat Bersih 2.0 - PRU13**

Tribunal Rakyat Bersih 2.0 - PRU13 ini akan dijalankan dalam bentuk siasatan yang dipandu oleh pasukan peguam. Pasukan peguam ini akan memberi keterangan dan berhujah dihadapan Tribunal. Ahli Tribunal ini akan menimbulkan isu dan pekaru bersabit dengan berpandukan Rujukan yang telah dipersetujui.

Tribunal ini akan meneliti jika kesalahan yang telah dilakukan pada 5 Mei 2013 telah melanggar undang-undang yang berasaskan piwaian antarabangsa atau melanggar cara kebiasaan pilihanraya di jalan dalam dunia. Ini termasuk merujuk kepada Hak Asasi Bangsa Bangsa Bersatu tentang Deklarasi Kriteria Pilihanraya Bebas dan Adil dibawah Majlis Inter Parlimentary Union.

***Bagaimana ahli tribunal ini dipilih?***

Ahli tribunal ini terdiri dari individu yang ulung lagi dihormati dari Malaysia dan dari luar negara. Kesemua mereka memiliki tekad yang kukuh terhadap hak asasi manusia dan hukum perundangan.

***Siapa yang menjadi saksi?***

Saksi terdiri dari warganegara yang telah diinjak-injak hak mereka, atau telah dicabuli hak mereka, para ilmuwan, pemantau pengundi dan juga bekas calon yang akan memberi keterangan sebagai pakar. Warganegara biasa digalakkan untuk datang dan memberi keterangan dan bercakap dengan bebas tentang pengalaman dalam pilihanraya. Keterangan orang ramai ini pentingnya sebagai rujukan.

***Apakah SPR akan dijemput hadir dihadapan Tribunal?***

SPR akan dijemput hadir, dan malah akan diminta untuk mengambil bahagian. Kehadiran mereka hendaknya adalah dengan semangat dan cita-cita untuk memperbaiki sistem pilihanraya.

***Bolehkah ada sesiapa untuk menjadi Pamantau?***

Sesiapa sahaja boleh memohon untuk menjadi Pamantau. Malah parti politik digalakkan untuk hadir sama.

***Akan ada Pemerhati?***

Pemerhati memang digalakan. Mereka perlu melamar awal dari seketeriat untuk menjadi Pemerhati.

***Adakah Tribunal Rakyat ini politikal?***

Niat utama Tribunal Rakyat ini ialah keadilan dan pertanggung jawapan. Ini adalah nilai sejagat yang melintasi garis politik.

***Apakah Tribunal Rakyat ini dapat membawa perubahan?***

Tribunal ini tidak memiliki kuasa atau penguat kuasa untuk mengkotakan keputusan, cadangan dan rumusan diakhir sidang. Tetapi sebagai inisiatif rakyat, Tribunal ini memiliki kuasa moral untuk menuntut daulah menerima cadangan dan rumusan mereka. Artinya, Kerajaan Malaysia wajib menerima cadangan dan rumusan Tribunal Rakyat. Anggota masyarakat madani akan menggunakan fakta, rumusan dan cadangan dari Tribunal ini untuk mengajukan perubahan.

Rujukan untuk Ahli Tribunal termasuk:

- Akan mengambil kira dan membuat cadangan yang difikirkan wajar berasaskan apa yang telah ditemui atau apa rumusan yang telah dibuat oleh ahli Tribunal.
- Akan memberikan satu laporan mengenai siasatan dan juga memberi cadangan kepada BERSIH 2.0.

---

25 Julai 2013

Jawatankuasa Kerja Tribunal Rakyat - Irene Fernandez, Jerald Joseph, Meera Samanther and Ivy Josiah